
Arb�cies reivindica l«�s de la fusta de castanyer fent-la servir

en les construccions

L'Ajuntament vol conver tir-se en pioner en la utilitzaci� d'aquest producte

aut�cton del Montseny
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El nou pont que unir� el Gorg Nou amb el poliespor tiu de Can Delf� s'est� fent amb castanyer. En la construcci�

de la Farga del Roquer i els seus accessos s'ha utilitzat el castanyer, i �s l'estella de castanyer la font d'energia

que alimenta la planta de biomassa del Pavell� de Can Pons. L'objectiu de l'Ajuntament d'Arb�cies, doncs, queda

clar: recuperar el protagonisme que aquesta fusta aut�ctona sempre ha tingut al Montseny, on �s una de les

esp�cies predominants. "El sector forestal est� molt tocat per la crisi i no t� sentit que impor tem fusta d'altres

pa�sos, amb el cost i els inconvenients que suposa el seu transpor t per carretera, quan en tenim una

d'immillorable aqu� mateix, a tocar", va assegurar l'alcalde, Pere Garriga.

Segons l'Ajuntament, el castanyer t� moltes vir tuts: �s resistent a la podridura, t� una durabilitat molt bona, no �s

por�s i no cal aplicar-hi tractament d'autoclau. A m�s, �s propi del Montseny, all� que se'n diu un producte de

quil�metre zero, i la seva explotaci� pot repor tar benef icis econ�mics a una ind�stria forestal en hores baixes.

Ara b�, si tothom hi sur t guanyant, per qu� s'utilitza tan poc, es pregunta l'Ajuntament. Segons expliquen, la

situaci� actual s'origina amb la desaparici� ja fa d�cades d'una ind�stria que utilitzava el castanyer per fer

mobles i b�tes i que feia servir el rebrot com aspres, bastons i cistelleria. A par tir d'aqu�, es va iniciar un llarg

deser t en qu� el desinter�s de les administracions, unit a la desuni� d'un sector sense pol�tiques transversals de

gesti� del bosc a llarg termini i a l'aparici� de nous materials a la impor taci� d'altres esp�cies del nord i l'est

d'Europa, han deixat el mercat de la fusta local en una situaci� prec�ria.

Segons l'Ajuntament, doncs, el futur passa per potenciar la utilitzaci� del castanyer i donar-li el m�xim nombre

d'aplicacions. Ara mateix, t� un m�nim mercat, un desaprof itament considerable si es t� en compte que pot

utilitzar-se com a embigat i forjat en les construccions, de supor t en l'obra p�blica, de tutor en els arbres joves

per reforestacions, per marcar els pals indicadors dels senders (els del Montseny s�n ara de pi tractat provinent

de l'est d'Europa), en aplicacions de jardineria com les tanques o les escales, i tamb� com a estella per a la

biomassa.

Segons l'empresari silvicultor Josep Matar�, "seria bo que hi hagu�s un acord per tal que un percentatge de la

fusta utilitzada en les construccions fos amb castanyer", per� per aix� cal la implicaci� del sector privat i,

sobretot, el de les administracions. De moment, s'ha creat l'Associaci� de Propietaris del Montseny

(APMontseny) que vol agrupar els propietaris i impulsar una gesti� conjunta per enfor tir el sector. Un curs

d'iniciaci� als treballs forestals ha servit per donar uns coneixements m�nims als professionals que treballen al

bosc, tot i que la reivindicaci� principal �s un pla de pol�tica forestal que faci viable el manteniment del bosc i una

diversif icaci� comercial que ara no es produeix.

L'Ajuntament d'Arb�cies, per tant, vol conver tir-se en un dels municipis pioners a recuperar, potenciar i prestigiar

la utilitzaci� d'una fusta amb denominaci� d'origen, amb un passat considerable i amb un llarg futur.
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